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Referat dialogmøde med grønt råd 12.6.25 
 

Medlemmer: Niels-Fischer Nielsen NFL- Næstformand ENT 
Britt Schack Hansen BSH – Dansk Naturfredningsforening 
Christian Fischer CF – Nedgarnsfiskere 

Finn Mengel– Grundejerforeninger 
Hans Fischer-Nielsen HFN – Sønderho Strandejerforening 

Jens Madsen JM – Landbrugserhverv 
Jens Wohlert JW – Vandsport 
John Nielsen JN – Sejlads/kajak 

Karsten Schmidt KS - Friluftsrådet 
  Poul Valdemar Nielsen MT - Jagt 

  Trine Buhl– Kulturarv 
                                    
Fanø Kommune: Jan Bøge Sørensen JBS  

  Pia Foldberg PF 
  Iben Tranberg-Jensen ITJ    

 
 
Dagsordenspunkter: 

 
1. Godkendelse af dagsorden 

Gerne dagsorden og referat i PDF 

2. Godkendelse af referat 

Godkendt 

3. Orientering om Grøn Trepart v/ Iben Tranberg 

Iben orienterede om Grøn Trepart og tiltag på Fanø. Fanø har den højest score 

i Danmark på 97, hvor gennemsnittet for landet er 25. Slides er vedhæftet. 

Rådet udtrykte bekymring om Fanø bliver mere vådt med de nye vådområder 

på østkysten, men Iben forklarer, at der skal være nogle grøbler, hvor der bli-

ver afvandet. 

Når man er længere i processen, bliver relevante aktører som b.la lodsejerne 

indkaldt til et møde. 

Rådet mener ikke, at der skal bruges mange ressourcer på arbejdet, da Fanø 

allerede har en stor mængde grønne arealer, og derfor ikke kan bidrage med 



 

Side 2 

 

mere jord. Kommunen opfordres til at stoppe arbejdet, så hurtigt det er mu-

ligt. 

4. Drøftelse af afbrænding af flodskarn/strandopskyl 

Efterårsstormen har bragt en stor mængde affald på stranden, og især bag 1. 

klitrække.  

Bliver flodskarn/strandopskyl ikke fjernet eller afbrændt, er rådet bekymret 

for, at der hurtigt vil danne en ny klitrække.  

Problemet er at flodskarn/strandopskyl indeholder en del plastic, som er pro-

blematisk at afbrænde pga. CO2 udledning, og opfordrer Kommunen til ikke at 

bruge ressourcer på at fjerne flodskarn/strandopskyl. 

5. Orientering om Spildevandsplan 

Jan orienterede om planerne for den nye Spildevandsplan. I sensommeren 

kommer der en høring, efter spildevandsplanen er blevet politisk behandlet. 

Forvaltningen arbejder med tryksat (overtryk) kloakering. 

Det er lovbestemt hvor mange penge hver grundejer må betale for kloakering, 

hvorfor der vil komme en stor udgift for alle borgere på Fanø, da udgifterne 

skal deles ud på alle brugere. 

Forvaltningen arbejder også med muligheden for at kunne påbyde udskiftning 

af gamle tanke. 

John Nielsen opfordrer til, at Forvaltningen risikovurderer i spildevandsplanen, 

hvor Fanø kan udlede spildevand, hvis det ikke er muligt at udlede til Esbjerg, 

i tilfælde af at spildevandsledningen bliver ødelagt. Ligeledes bør forvaltningen 

undersøge hvor stort kapacitet spildevandsledningen kan klare. 

Finn Mengel oplyser at flere sommerhusejerne er villige til selv at betale mere, 

for at få kloakering. Jan undersøger om det er lovligt at lave en frivillig aftale 

med sommerhusejerne. 

6. Korte meddelelser og orienteringer 

Fra kommunen: Intet 

Fra medlemmerne: Ingen 

7. Eventuelt 

Sættes på næste gang 



 

Side 3 

 

- Der var spørgsmål til evt. kommende Naturnationalparker på Fanø, da Rå-

det ikke er interesseret i, at naturen skal hegnes ind.  

Forvaltningen er ikke interesseret i Naturnationalparker, der skal indheg-

nes, da der er tradition for at alle har fri adgang til naturen. Naturstyrelsen 

inviterer til en naturvandring den 16. juni.  

- ”No fence” forsøget hvor kreaturer har gået frit, bliver ikke forlænget.  

- Lokale råstoffer som ler bør bruges til diget, for at have en robust løsning i 

forhold til Sønderho.  

8. Næste møde 

23. oktober 2025 kl. 16.30-18.00 

         

 
 
Venlig hilsen 

 
 

Pia Foldberg 


